
جریمه ۳۲۴ میلیون دلاری اوبر برای 
انتقال اطلاعات رانندگان به آمریکا

دیــده بان حفاظت از داده هــای هلند، روز 
دوشــنبه، سرویس ســواری اوبر )Uber( را 
به اتهام انتقال اطلاعات شــخصی رانندگان 
اروپایی به آمریکا، ۲۹۰ میلیون یورو )۳۲۴ 
میلیون دلار( جریمه کرد.به گزارش ایسنا، 
»سازمان حفاظت از داده هلند« اعلام کرد 
انتقال داده ها به مدت بیش از دو سال که به 
اقدامات فنی و سازمانی به منظور حفاظت 
از داده های کاربر نیاز داشــته، به منزله نقض جدی مقــررات حفاظت از داده های عمومی اتحادیه 
اروپا استآلید ولفسن، رئیس »ســازمان حفاظت از داده هلند« در بیانیه ای گفت: در اروپا، مقررات 
حفاظت از داده های عمومی، با ملزم کردن کسب وکارها و دولت ها به مراقبت از داده های شخصی، 
از حقوق اساســی مردم محافظت می کند. اما متاسفانه، این امر در خارج از اروپا صدق نمی کند. به 
دولت هایی فکر کنید که می توانند از داده ها در مقیاس بزرگ اســتفاده کنند. به همین دلیل است 
که کســب وکارها معمولا در صورت ذخیره اطلاعات شــخصی اروپایی ها در خارج از اتحادیه اروپا، 
موظف به انجام اقدامات اضافی هستند. اوبر به الزامات مقررات مذکور برای تضمین سطح حفاظت از 
داده های منتقل شده به آمریکا، عمل نکرده و این موضوع، بسیار جدی است.این پرونده، با شکایت 
۱۷۰ راننده فرانسوی اوبر گشوده شد اما رگولاتور هلند، جریمه را صادر کرد زیرا مقر اروپایی اوبر در 
هلند است. شرکت اوبر اصرار دارد که هیچ خلافی مرتکب نشده است. این شرکت در بیانیه ای اعلام 
کرد این تصمیم، نادرست بوده و جریمه صادره، کاملاغیرقابل توجیه است.  فرآیند انتقال داده های 
فرامرزی اوبر مطابق با مقررات حفاظت از داده های عمومی اتحادیه اروپا، در مدت سه ساله ابهام میان 
این بلوک و آمریکا بوده است.نقض ادعایی قانون اتحادیه اروپا پس از آن مطرح شد که دادگاه عالی 
اتحادیه اروپا در سال ۲۰۲۰ اعلام کرد توافقنامه موسوم به سپر حریم خصوصی که به هزاران شرکت، 
از غول های فناوری گرفته تا شرکت های مالی کوچک، اجازه می دهد داده ها را به آمریکا منتقل کنند، 

فاقد اعتبار است، زیرا دولت آمریکا می تواند از داده های مردم شنود کند.

افزایش ۱۱ هزار واحدی شاخص بورس

روز دوشنبه شاخص کل بازار سرمایه ۱۰ هزار و ۹۸۷ واحد افزایش داشت و به رقم دو میلیون و ۶۳ 
هزار واحد رسید.به گزارش ایسنا، بازار سرمایه که از یک دوره یک ماهه افت از روز ۳۱ شهریورماه 
مثبت شد تا امروز روند افزایشی خود را ادامه داده است.امروز دوشنبه ) پنجم شهریور( شاخص کل 
بورس اوراق بهادار تهران ۱۰ هزار و ۹۸۷ واحد افزایش یافت و به رقم دو میلیون و ۶۳ هزار و ۲۷۷ 
واحد رسید.شــاخص هم وزن هم با رشد ۱۷۱۷ واحد در عدد ۶۳۴ هزار و ۵۸۷ واحد ایستاد.تعداد 

معاملات روز دوشنبه بورس بیش از ۲۳۵ هزار فقره بود که ارزش آن ۵۲۷۱ میلیارد تومان شد.
افزایش ۱۱ هزار واحدی شــاخص بورس نقشه بازار بورس ـ دوشنبه ۵ شهریور ۱۴۰۳ فملی، فولاد 
و تاپیکو بیشــترین اثر مثبت را بر شــاخص بورس داشــتنتد. ذوب، فولاد و شستا هم از نمادهای 
پرتراکنش بودند. امروز شــاخص فرابورس ایران نیز ۴۰ واحد رشــد کرد و به ۲۰ هزار و ۹۰۷ واحد 

رسید.تعداد ۱۲۴ هزار معامله به ارزش حدود ۳۲ هزار میلیارد تومان در فرابورس انجام شد.
فزر، حســینا و آریا تاثیر مثبت بر شاخص فرابورس داشــتند. خنور، فزر و حسینا هم از نمادهای 

پرتراکنش بودند

بانک مرکزی از اول فروردین امســال تا چهارم شــهریور ماه، ۲۸ میلیارد و ۷۹۱ 
میلیون دلار ارز برای واردات کالاهای اساســی، دارو، کالاهای تجاری و بازرگانی، 
واردات در مقابل صادرات و خدمات تامین کرده که شــش میلیارد و ۳۰۷ میلیون 
دلار آن مربوط به دارو و کالاهای اساســی بوده است.به گزارش ایسنا، طبق اعلام 
بانک مرکزی از اول فروردین ماه ســال جاری تا روز یکشنبه )چهارم شهریور ماه(، 
۲۸ میلیارد و ۷۹۱ میلیون دلار ارز برای واردات کالاهای اساســی، دارو، کالاهای 
تجاری و بازرگانی، واردات در مقابل صادرات و خدمات تامین شــده که طی چهار 
روز آخر )نســبت به گزارش قبلی(  ۴۳۷ میلیون دلار ارز تامین شــده اســت.در 
این مدت برای کالاهای اساســی و دارو شــش میلیارد و ۳۰۷ میلیون دلار،  برای 
کالاهــای تجاری و بازرگانی مبلغ ۱۵ میلیــارد و ۴۴۹ میلیون دلار، برای خدمات 
۷۳۰ میلیون دلار و برای واردات در مقابل صادرات شــش میلیارد و ۳۰۵ میلیون 
دلار تامین ارز صورت گرفته که نسبت به آخرین آمار )طی چهار روز اخیر( نشان 
از تخصیص ۵۸ میلیون دلار برای کالاهای اساســی و دارو، ۲۲۶ میلیون دلار برای 

کالاهای تجاری و بازرگانی و ۱۵ میلیون دلار برای ارز مورد نیاز خدمات، دارد.
بر اســاس این گزارش، بانک مرکزی برای واردات کالای اساسی کشاورزی شامل 
گندم، دانه های روغنی و نهاده های دامی ۴ میلیارد و ۹۴۶ میلیون دلار، برای دارو، 
مواد اولیه دارویی و تجهیزات پزشکی یک میلیارد و ۳۶۱ میلیون دلار و در مجموع 
۶ میلیارد و ۳۰۷ میلیون دلار برای کالای اساسی و دارو ارز با نرخ ۲۸۵۰۰ تومان 
با هدف حمایت از مصرف کنندگان و دسترســی اقشار جامعه به کالاهای ضروری 
با قیمت ارزانتر، پرداخت کرده اســت. همچنیــن، تامین ارز نیمایی برای »صنایع 

حمــل و نقل و خودرو« معادل دو میلیــارد و ۱۷۸ میلیون دلار، »صنایع معدنی« 
معادل یک میلیارد و ۵۸۵ میلیون دلار، »ماشــین آلات و تجهیزات تولید« معادل 
یک میلیارد و ۲۸۵ میلیون دلار، »صنایع تجهیزات برق و الکترونیک« معادل یک 
میلیارد و ۸۳۹ میلیون دلار، »منســوجات و پوشــاک« معادل ۷۹۵ میلیون دلار 
صورت گرفته اســت. این گروه های صنایع همچنین به ترتیب یک میلیارد و ۴۷۲ 
میلیون دلار، یک میلیارد و ۵۶ میلیون دلار، یک میلیارد و ۱۳ میلیون دلار، ۲۱۰، 
۴۳ میلیون دلار ارز توافقی یا واردات در مقابل صادرات تا پایان روز ۴ شهریور ماه 
سال جاری دریافت کرده اند.علاوه بر این گروه ها، هفت میلیارد و ۷۶۷ میلیون دلار 
ارز نیمایی و دو میلیارد و ۵۱۱ میلیون دلار ارز واردات در مقابل صادرات به سایر 
صنایع اختصاص داده شده و در مجموع تامین ارز برای صنایع به مبلغ ۲۱ میلیارد 
و ۷۵۴ میلیون دلار از طریق سامانه نیما و ارز صادارت در مقابل واردت انجام شده 
اســت.همچنین، میانگین موزون نرخ ارز یک ماهه منتهی به امروز )پنچم شهریور 
ماه(، ۴۱ هزار و ۴۹۹ تومان برای دلار، ۴۶ هزار و ۲۷۲ تومان برای یورو، ۱۱ هزار 
و ۳۰۰ تومــان برای درهم و ۵ هزار و ۸۲۴ تومان بــرای یوآن، ۴۵۴ تومان برای 
روبل و ۱هزار و ۲۲۱ تومان برای لیر محاسبه شده است.گفتنی است؛ امروز )پنجم 
شــهریور ماه ۱۴۰۳( در تالار اسکناس ارز مرکز مبادله ایران، دلار با نرخ ۴۹ هزار 
و ۱۴۵ تومــان، یورو با نرخ ۵۴ هــزار و ۷۹۸ تومان، درهم با نرخ ۱۳ هزار و ۳۸۲ 
تومان و ۱۰۰ دینار نیز عراق با نرخ ۳ هزار و ۶۷۱ تومان مورد مبادله قرار گرفت. به 
همین ترتیب تالار حواله ارز، شاهد مبادله دلار با نرخ ۴۵ هزار و ۲۵۹ تومان، یورور 

با نرخ ۵۰ هزار ۵۰۵ تومان و درهم با نرخ ۱۲ هزار و ۳۳۳ تومان بود.

رئیس کل بانک مرکزی عازم هند 
شد

در چارچوب تقویت دیپلماسی اقتصادی، رئیس کل  بانک مرکزی به منظور شرکت در 
کنفرانس جهانی زیرساخت عمومی دیجیتال و فناوری های نوظهور و تقویت و توسعه 
مناســبات اقتصادی، پولی و بانکی با اعضای اصلی گروه بریکس، تهران را به مقصد 
بنگلور هند ترک کرد.به گزارش ایســنا، محمدرضا فرزین همچنین در این سفر که 
هیاتی فنی، وی را همراهی می کنند، در راستای افزایش همکاری های پولی و بانکی 
با شرکای اقتصادی جمهوری اسلامی ایران با همتایان خود در حاشیه این اجلاس به 
رایزنی و گفتگو می پردازد.بنَگَلور مرکز ایالت کَرناتکَه، یکی از شــهرهای مهم و بزرگ 

هندوســتان اســت و بیش از ۱۲ میلیون جمعیت دارد. بنَگَلور در سال های اخیر به 
عنوان مرکز فناوری اطلاعات هند نیز شهرت پیدا کرده است.

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران
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وزیرخارجه کشــورمان گفت: پاســخ جمهوری اسلامی ایران به اقدام تروریستی رژیم صهیونیستی در تهران حتمی، دقیق و حساب شده خواهد بود. به گزارش خبرگزاری 
مهر، »آنتونیو تایانی« وزیر امور خارجه ایتالیا در تماس تلفنی با سید عباس عراقچی، انتخاب وی به عنوان وزیر امور خارجه ایران را تبریک گفت.تایانی در بخشی از این 
گفت وگو، با ابراز نگرانی از گسترش دامنه ناامنی ها در منطقه، خواستار خویشتنداری تمامی طرف ها و همچنین کمک جمهوری اسلامی ایران در مسیر کاهش تنش شد.

ســید عباس عراقچی وزیر امور خارجه کشــورمان نیز در این گفت وگو در خصوص تحولات غرب آســیا اظهار کرد: پاســخ جمهوری اســلامی ایران به اقدام تروریستی 
رژیمصهیونیستی در تهران حتمی، دقیق و حساب شده خواهد بود.عراقچی افزود: برخلاف رژیم صهیونیستی، جمهوری اسلامی ایران به دنبال گسترش تنش نیست، اگرچه 

از آن هراسی ندارد.طرفین در این گفت وگو ضمن تاکید بر اهمیت گسترش روابط دوجانبه، بر استمرار رایزنی ها تاکید کردند.

www.sobh-eqtesad.ir

عراقچی در گفت وگوی تلفنی با همتای ایتالیایی:

پاسخ ایران به رژیم اسرائیل حتمی و حساب شده است

info@sobh-eqtesad.ir

کدام ماینرها بیشترین استخراج 
بیت کوین را دارند؟

داده ها نشان می دهند که اکنون ۲ شرکت بزرگ ماینینگ، ۵۶.۷ درصد 
روز  سه  طی  ایسنا،  گزارش  دارند.به  اختیار  در  را  بیت کوین  شبکه  از 
بر   )Antpool( پول  انت  و   )Foundry USA( آ  اس  یو  فاندری  گذشته، 
از  درصد   ۵۶.۷ مجموعا  و  یافتند  تسلط  بیت کوین  استخراج  صنعت 
نشان دهنده  قدرت،  تمرکز  این  کردند.  کنترل  را  شبکه  ریت  هش  کل 
بلوک های  از  نیمی  از  بیش  ۲ شرکت  زیرا  است،  توجهی  قابل  پیشرفت 
استخراج شده در این دوره را تصرف کردند.فاندری یو اس آ رشد سریعی 
 )EH/s( ثبت کرده و شاهد افزایش هش ریت تقریبا ۷۵ اگزاهش در ثانیه
دیجیتال  به  متعلق  آ،  اس  یو  فاندری  است.  بوده  ابتدای سال ۲۰۲۴  از 
کارنسی گروپ، بزرگترین شرکت دارایی دیجیتال جهان است و داده های 
بایگانی  شده تا ۲۴ آگوست ۲۰۲۴ نشان می دهد که هم فاندری یو اس آ 
و هم انت پول از افزایش اخیر کارمزد تراکنش ها سود برده اند و بلوک ها 
افزایش سودآوری آنها شده است.در  با کارمزدهای غیرمعمول بالا باعث 
حال حاضر، کل هش ریت شبکه بیت کوین حدود ۶۵۱ اگزاهش در ثانیه 
است. طی سه روز گذشته، فاندری یو اس آ حدود ۲۱۵.۷۹ اگزاهش در 
حفظ  گذشته  هفته  در  را  ثانیه  در  اگزاهش   ۱۹۹.۰۲ میانگین  و  ثانیه 
کرده است. دومین استخر بزرگ، انت پول، در سه روز گذشته ۱۵۳.۵۵ 
اگزاهش در ثانیه ثبت کرده در حالی که میانگین هفت روزه آن ۱۶۲.۵۵ 
است  توجه  قابل  آ،  اس  یو  فاندری  سریع  است.رشد  ثانیه  در  اگزاهش 
افزایش  و  بود  ثانیه  در  اگزاهش   ۱۴۰.۲۶ ابتدای سال  در  آن  زیرا هش 
فعلی بیش از ۷۵ اگزاهش در ثانیه آن را به شاهکاری قابل توجه تبدیل 
در  اگزاهش   ۱۴۷.۴۰ با  را  سال  و  بوده  ثابت تر  پول  انت  رشد  می کند. 
ثانیه شروع کرده و همواره جایگاه خود را به عنوان دومین استخر بزرگ 
استخراج تا سال ۲۰۲۴ حفظ کرده است.کوین مارکت کپ گزارش کرد، 
از لحاظ تاریخی، انت پول با ۸۹هزار و ۷۲۶ بلوک استخراج شده، پیشتاز 
صنعت استخراج بلوک و F۲pool با ۸۶ هزار و ۹۱۵ بلوک به دنبال آن 
است، در حالی که فاندری یو اس آ با وجود رشد اخیر، هنوز با استخراج 
۴۱هزار و ۹۸۷ بلوک عقب است. با این حال، با توجه به رشد سریع آن، 
است. مجموع  رتبه بندی  در  در حال صعود  به سرعت  آ  اس  یو  فاندری 
دلار  تریلیون   ۲.۲۵ در حال حاضر  دیجیتال  ارزهای  بازار جهانی  ارزش 
برآورد می شود که این رقم نسبت به روز قبل  ۰.۰۰ درصد کمتر شده 
است. در حال حاضر ۵۶.۲۵ درصد کل بازار ارزهای دیجیتال در اختیار 
بیت کوین است که ۰.۰۸ درصد افزایش روزانه را ثبت کرده است.حجم 
کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته ۵۰.۶۳ میلیارد دلار است 
که ۱۴.۹۹ درصد کاهش داشته است. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز 
در حال حاضر ۳.۲۴ میلیارد دلار است که  ۶.۳۹ درصد از کل حجم ۲۴ 
بازار ارزهای دیجیتال  بوده و حجم تمام سکه های پایدار اکنون  ساعته 
۴۶.۰۸ میلیارد دلار است که ۹۱.۰۲ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار 

ارزهای دیجیتال را تشکیل می دهد.

امکان عودت باقی مانده ارز 
اربعین از امروز تا ۲۱ شهریور

امکان عودت باقی مانده ارز اربعین از ســوی زائران پس از بازگشــت از 
امروز پنجم شــهریور ماه تا روز چهارشنبه ۲۱ شهریور ماه فراهم است.

بــه گزارش ایســنا، اخیرا بانک مرکــزی اعلام کرد که بعــد از اربعین 
حســینی و از روز دوشنبه پنجم شــهریور ماه تا روز چهارشنبه ۲۱ این 
ماه، امــکان عودت ارز اربعین از ســوی زائران فراهم اســت و چنانچه 
زائران از زیارت برگشــته و تمایل داشته باشند، می توانند باقی مانده ارز 
خــود را از همان بانکی که تهیــه کردند و به نرخ روز مرکز مبادله ارز و 
طلای ایران به فروش برسانند.عرضه و فروش ارز اربعین از هشتم مرداد 
ماه آغاز و تا ســوم شهریور ماه ادامه داشــت و زائران اربعین توانستند 
تا ســقف ۲۰۰ هــزار دینار عراق و با نرخ ارز مرکــز مبادله ارز و طلای 
ایران این ارز را دریافت کنند که هفت بانک ملی، ملت، تجارت، ســپه، 
پارســیان، صادرات و پســت بانک به عنوان بانک هــای عامل فروش ارز 
اربعین معرفی شــده  و نزدیک به ۳۱۶۸ شعبه و باجه از سوی بانک های 
عامــل به زائران متقاضی، خدمات ارز اربعیــن ارائه دادند.به گفته بانک 
مرکــزی، از ابتدای فروش ارز اربعین در تاریخ هشــتم مرداد ماه ســال 
جاری تا روز پنج شــنبه اول شــهریور ماه، بیش از یک میلیون و ۶۰۰ 
هزار نفر از شــبکه بانکی کشــور )هفت بانک عامــل عرضه ارز اربعین( 
ایــن ارز را دریافت کرده اند و با توجه به توســعه زیرســاخت های لازم 
حدود ۹۷ درصد تهیه این ارزها به صورت برخط و از طریق ســامانه های 
معرفی شــده از سوی بانک های عامل بوده است.گفتنی است؛ تا روز اول 
شــهریورماه، بیش ترین ارز اربعین به زائرین حســینی ابتدا توسط بانک 
ملی، ســپس پست بانک و پس از آن توسط بانک سپه عرضه شده است 
و بانک های صادرات، ملت، تجارت و پارســیان نیــز در رتبه های بعدی 

عرضه ارز اربعین قرار دارند.

گزیده خبر پزشــکیان در آیین تکریم و معارفه وزرای سابق و فعلی کشور؛

معیار »با ما بودن« توانایی در اجرای سند چشم انداز است

حضور ۳۰۰ شرکت ایرانی در 
نشست تجاری ایران و اوراسیا

صادرات محصولات فولادی ۲.۶ میلیون 
دلار رسید

رئیس کل ســازمان توســعه تجارت ایران ضمن اشــاره به برگزاری نشســت بزرگ تجاری ایران و 
اتحادیه اقتصادی اوراســیا از حضور بیش از ۳۰۰ شرکت ایرانی و پنج کشور عضو اتحادیه اقتصادی 
اوراســیا در این نشســت خبر داد.به گزارش ایسنا، به نقل از ســازمان توسعه تجارت ایران، مهدی 
ضیغمی با تاکید بر اهمیت برگزاری نشســت بزرگ تجاری ایران و اوراســیا، گفت: به نظر می رسد 
پیــش از اجرایی شــدن موافقتنامه تجارت آزاد برگزاری نشســت بزرگ تجاری ایران و اوراســیا، 
فرصــت مغتنمی خواهد بود تا با اســتفاده از ایــن امکان، زمینه لازم بــرای بهره مندی حداکثری 

...... اقتصادی کشورمان  فعالان 

کاهش زباله های پلاستیکی با سیستم 
تصفیه آب پرتابل ایران ساخت

رفع ناترازی انرژی تنها با توسعه 
سرمایه گذاری

بحرانی به اسم برداشت منابع آب زیرزمینی
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کالاهای اساسی و دارو امسال چقدر ارز گرفتند؟
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گزیده خبر
سفارت ایران در لندن:

رژیم صهیونیستی از حمایت کامل 
لندن برخوردار است

ســفارت ایران در لندن اعلام کرد:رژیم صهیونیســتی از حمایت کامل لندن درباره 
اقدامات خود در فلسطین برخوردار است.به گزارش خبرگزاری مهر، سفارت کشورمان 
در لندن با انتشــار پیامی در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: اظهارات وزیر امور خارجه 
انگلیس درباره منطقه )غرب آسیا( را می توان اینگونه تفسیر کرد که رژیم صهیونیستی 
از حمایت کامل )لندن( درباره اقدامات خود در فلسطین برخوردار است و سایر کشورها 

برای جلوگیری از تشدید تنش باید از پاسخگویی به جنایات آن خودداری کنند.
در این پیام با اشــاره به حمایت ادعایی لندن از برقراری آتش بس در غزه آمده است: 
اما به نظر می رســد نگرانی کمی در مورد هزاران زن و کودکی که ممکن است پیش 
از دستیابی به آتش بس کشته شوند وجود دارد.گفتنی است، ساعاتی پیش وزیر امور 
خارجه انگلیس اعلام کرد که در تماس تلفنی با ران درمر وزیر امور استراتژیک رژیم 
صهیونیستی »حمایت بریتانیا از امنیت اسرائیل، اهمیت خویشتن داری، نیاز به آتش 
بس فوری در غزه و آزادی همه گروگان ها )اســرای فلســطینی(« را مورد تاکید قرار 
داده است.دیوید لمی بدون اشاره به جنایات وحشیانه رژیم صهیونیستی در فلسطین 
و آمار بالای شهدای جنگ غزه مدعی شد: تشدید بیشتر تنش در خاورمیانه، باید به 
هر قیمتی اجتناب شود.رژیم صهیونیستی، طی ۱۰ ماه گذشته، کشتار گسترده ای را 
در غزه به راه انداخته و ضمن بســتن تمام گذرگاه ها و جلوگیری از ورود کمک های 
امدادی، این منطقه را به یک ویرانه تبدیل کرده است.این جنگ که رژیم صهیونیستی 
آن را با دو هدف اعلام شده نابودی جنبش حماس و بازگرداندن اسیران صهیونیست 
در هفتم اکتبر ۲۲۰۳ )۱۵ مهر ۱۴۰۲( به راه انداخت، تاکنون به اهداف خود نرسیده 
و بیش از ۴۰ هزار شهید فلسطینی برجای گذاشته است.شورای امنیت سازمان ملل 
متحــد دو ماه پیش قطعنامــه ای را در حمایت از آتش بــس در غزه تصویب کرد اما 
بنیامین نتانیاهو نخست وزیر رژیم صهیونیستی که مشروعیت خود را در سرزمین های 
اشــغالی و عرصه بین الملل از دست داده است، بر تداوم جنگ اصرار دارد.آخرین دور 
مذاکرات اتٓش بس در غزه هم دیروز به دلیل کارشکنی های رژیم صهیونیستی و اصرار 

بر مواضع جنگ طلبانه، بدون دستیابی به توافق پایان یافت.

قالیباف افتخارآفرینی تیم های ملی 
کشتی نوجوانان در رقابت های 

جهانی را تبریک گفت

رئیس مجلس شــورای اســلامی افتخارآفرینی تیم های ملی کشــتی نوجوانان در 
رقابت های جهانی را تبریک گفت.به گزارش ایسنا،  متن پیام تبریک محمدباقر قالیباف 

رئیس مجلس شورای اسلامی به شرح زیر است.
»بسم الله الرحمن الرحیم

افتخارآفرینی تیم های کشتی فرنگی و آزاد نوجوانان کشورمان در رقابت های جهانی 
موجب مسرت و مباهات گردید.این نوجوانان دلاور و برومند با غیرت و تلاش خویش 
در رشته فرنگی به مقام قهرمانی و در رشته آزاد به جایگاه نایب قهرمانی دست یافتند و 

توانستند بار دیگر رشادت جوان ایرانی را برای جهانیان به نمایش بگذارند.

با عرض تبریک این موفقیت های ارزشــمند به کشــتی گیران، مربیــان و کادر فنی، 
مسئولان تیم ها و ملت بزرگوار ایران، توفیق آینده سازان کشورمان  در تمامی عرصه ها 
را از درگاه خداوند متعال مســئلت می کنم.«به گزارش ایســنا، تیم ملی کشتی آزاد 
نوجوانان با کســب ۲ مدال طلا، ۲ مدال نقره و ۲ مدال برنز به عنوان نایب قهرمانی 
رقابت های جهانی در کشــور اردن دســت یافت.همچنین تیم ملی کشــتی فرنگی 
نوجوانان ایران در مســابقات جهانی در اردن با کســب ۳ مدال طلا و ۳ مدال برنز، از 

عنوان قهرمانی خود در رقابت های جهانی دفاع کرد.

جهت بررسی آخرین تحولات و همکاری اقتصادی انجام شد؛

دیدار »حبیب الله زاده« با معاون 
رئیس جمهور ترکیه

ســفیر ایران در ترکیه با معــاون رئیس جمهور ترکیه دیدار، و آخریــن تحولات و همکاری 
اقتصادی میان دو کشــور را بررسی کردند.به گزارش خبرگزاری مهر، محمدحسن حبیب الله 
زاده سفیر جمهوری اســلامی ایران در آنکارا با »جودت ییلماز« معاون رئیس جمهور ترکیه 
دیدار و گفت وگو کرد.در دیدار ســفیر جمهوری اسلامی ایران با معاون رئیس جمهور ترکیه، 
توسعه روابط و همکاری دو کشور مورد تاکید قرار گرفت.در این ملاقات معاون رئیس جمهور 
ترکیه ضمن تبریک به مناسبت انتخاب رئیس جمهور جدید ایران و رأی اعتماد مجلس شورای 
اســلامی به وزرای کابینه، تاکید کرد که دولت ترکیه آماده همکاری و توسعه روابط با دولت 
جدید جمهوری اسلامی ایران است.در این دیدار علاوه بر مسائل سیاسی و منطقه ای، آخرین 
تحولات و همکاری اقتصادی دو کشــور را نیز بررسی و طرفین بر گسترش مناسبات تجاری 

دوجانبه تاکید کردند.

پزشــکیان در آیین تکریم و معارفه وزرای سابق و فعلی کشور؛

معیار »با ما بودن« توانایی در اجرای سند چشم انداز است

رئیــس جمهور تاکید کرد: در این دولت کســانی که بدون دلیــل موجه بالا رفته اند 
پایین می آیند. معیار با ما بودن یا نبودن، توانایی افراد در اجرای ســند چشــم انداز 
اســت.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از پایگاه اطلاع رســانی ریاســت جمهوری، 
مســعود پزشکیان صبح امروز دوشــنبه در آئین تکریم و معارفه وزرای سابق و فعلی 
کشــور، ضمن قدردانی از اقدامات و تلاش های دکتر احمد وحیدی وزیر سابق کشور 
در زمینه هــای مختلــف به خصوص رعایــت امانت و صداقت در برگــزاری انتخابات 
ریاســت جمهوری، تصریــح کرد: بنده چــه در دوران تبلیغــات انتخاباتی و چه در 
معرفــی کابینه، در بیان و عمل نشــان دادم که به دنبال ایجــاد وفاق ملی و تعامل 
برای به کارگیری همه ظرفیت ها در راســتای اجرای ســند چشم انداز، سیاست های 
کلــی و قانون برنامه هســتم.رئیس جمهور با تشــکر از رئیــس و نمایندگان مجلس 
شــورای اســلامی که کمک کردند دولت وفاق ملی سریع تر شــکل بگیرد، افزود: در 
اداره امور اســتان ها، شهرســتان ها و بخش ها که در وزارت کشور مدیریت می شود، 
باید ســه اصل غیرقابل انکار در مدیریت را مدنظر قرار دهیم؛ اول مســئولیت، دوم 
اینکه هر کس در هر جایگاهی مســئول انجام چه کاری اســت و ســوم پاسخگویی. 
این ســه اصل باید در ساختار مدیریت وزارت کشــور از وزیر و مجموعه وزارتخانه، 

اســتانداران، فرمانداران و بخشداران رعایت و اعمال شود.
پزشــکیان اظهار داشت: باید برای هر اســتان نقشه راهی داشته باشیم تا بدانیم قرار 
اســت بر اســاس ظرفیت ها و توانمندی هایش به چه نقطه ای برســد که بتوان بعد از 
مثلًا ۱۰ ســال به شــکل دقیق ارزیابی کرد که چه بخشــی از مسیر طی شده و چه 
بخشــی باقی مانده اســت. اگر ما نقشه روشنی برای اســتان ها و همه کشور داشتیم 

امــروز بعد از ۴۵ ســال وضعیت فعلی و انبــوه متراکم ناترازی ها را شــاهد نبودیم.
رئیــس جمهور با بیان اینکه هر کس که در کشــور مســئولیت می گیــرد باید بداند 
برای انجام چه کاری مســئولیت گرفته اســت، گفت: ما بنا نداریــم برنامه جدیدی 
برای اداره کشــور ارائه کنیم، کشــور ســند چشم انداز، سیاســت های کلی ابلاغی و 
قانــون برنامــه را دارد که باید تلاش کنیم به بهترین شــکل آنهــا را اجرا کنیم. هر 
آنچه در کشــور انجام می دهیم باید در راســتای تحقق اهداف سیاســت های کلی و 
ســند چشم انداز و با اســتفاده از به روزترین روش ها و ابزارها باشد تا ما را به جایگاه 
اول منطقه برســاند، نه روش ها و ابزار قدیمی که ما را از دیگر کشــورها عقب نگاه 
دارد.پزشــکیان با اشــاره بــه اینکه یکی از مســئولیت های اصلی مــا در دولت این 
اســت که حق هر کســی را به او بدهیم و اجازه ندهیم حقی از کســی تضییع شود، 
خاطرنشــان کرد: دعوی ما اقامه قسط و عدالت اســت. باید وظیفه هر فرد مسئولی 
در دولت وفاق ملی در این زمینه روشــن و مشــخص شــده و اختیارات لازم برای 
اجرای این مســئولیت ها به او اعطا و نســبت به اجرای مســئولیت ها پاسخگو باشد.

رئیس جمهور وحدت و انســجام را ســتون و عمود جامعه عنوان کرد و با بیان اینکه 
بایــد به دنبال جلب رضایت اکثریت مردم و نه معدود خواص باشــیم، گفت: در این 
مســیر هر کس که بتواند در چارچوب اهداف دولت عمل کرده و ســند چشــم انداز، 
سیاســت های کلی و قانون برنامه را اجرا کند، برای ما ترجیح و اولویت دارد و هرگز 
به دنبال این نیســتیم که صرفاً افراد نزدیک به ما مســئولیت های مهمی را عهده دار 
شــوند؛ در این دولت کســانی که بدون دلیــل موجه بالا رفته انــد پایین می آیند و 
کســانی که به ناحق پایین رفته اند، بالا کشــیده خواهند شد. هر کس برای این نظام 

و اجرای چشــم انداز تلاش کرده با ماســت و معیار با ما بودن و نبودن باور و توانایی 
افراد در اجرای سند چشــم انداز است.پزشکیان یکی از مســئولیت های اصلی دولت 
را تبیین دقیق نقطه هدف بر اســاس ســند چشــم انداز و چگونگی دســت یافتن به 
آن دانســت و افزود: باید به یک زبان و نگاه مشــترک در این زمینه برسیم و بعد با 
هماهنگی، همدلی و هم افزایی در مســیر اجرای آن بکوشــیم. همه کارگزاران دولت 
از جمله اســتانداران و فرمانداران باید بر اساس این اهداف، به دنبال کسب رضایت 
عمومی مردم باشــند، چرا که اگر رضایت عمومی مردم را نداشته باشیم، نمی توانیم 

ببریم. پیش  به  را  کارها 
رئیس جمهور اظهار داشــت: اگر قرار باشــد همان مســیری که تا امروز طی شــده 
را ادامــه دهیــم و فقــط تعدادی از مدیــران و افراد تغییــر کنند، به مقصد ســند 
چشــم انداز نخواهیم رســید. بنده در یکی از نشســت های انتخاباتی خود به صراحت 
گفتم که بنده در ابتدا یک اصولگرا هســتم که بــه اصولی پایبندم، اما باور دارم که 
برای رســیدن بــه این اصول ناگزیر باید به اصلاحاتی تــن دهیم تا عدالت و حق در 
جامعه اجرا شود.پزشــکیان تصریح کرد: شــیعه یعنی پیرو و کسی که خود را شیعه 
علی ابــن ابی طالب می داند باید دســتورات و توصیه های امام علی )ع( را متناســب 
بــا اقتضائــات امروز، به روز کند. اگر ایــن کار را بکنیم و به درســتی به توصیه های 
مــولای شــیعیان عمل کنیم، هیچ قدرتــی نمی تواند مانع رســیدن ما به اهداف مان 
شــود. امیدوارم بر این مبنا باقی بمانیم و بر اســاس شایســتگی ها و تقوا افراد را به 
کار گرفته و به اهداف مان برســیم.رئیس جمهور با تاکید بر اینکه یکی از نشــانه های 
حکمرانی صحیح ایجاد ثبات در رویه ها و قوانین در کشــور اســت، خاطرنشان کرد: 
قانونگذاری ها باید بر مبانی علمی و کارشناســی اســتوار باشــد تا به ســرعت تغییر 
نکرده و کشــور را دچار بی ثباتــی نکند.پزشــکیان همچنین با بیــان اینکه بنده به 
دنبال آن نیســتم که بگویم دولت گذشــته چــه کرده و ما چــه می خواهیم بکنیم، 
گفت: همه ما در یک کشــتی نشســته ایم و باید به یک زبان و نگاه مشــترک بر پایه 
ســند چشم انداز و سیاست های کلی برســیم و با کنار گذاشتن اختلافات حول محور 
اهداف مشــترک وفاق کنیم. اگر به این شــکل به پیش برویم دشــمنان را ناامید و 
در کشــور وحدت ایجــاد خواهیم کرد، امید به آینــده را ارتقا خواهیم داد و اهداف 
ســند چشــم انداز را عملیاتی و اجرایی خواهیم کرد.رئیس جمهور در پایان سخنان 
خــود از مؤمنی نیز به دلیل قبول زحمت وزارت کشــور تشــکر و تصریح کرد: ما تا 
آخر این مســیر با هم هســتیم و خودمان را از کســی برتر نمی دانیم. بنده خود را 
یــک تســهیل گر می دانم تا تفاهم، وفاق و وحدت در کشــور تقویت شــود و بتوانیم 
در ســایه آن به اهداف بلند خودمان برســیم.احمد وحیدی وزیر ســابق کشــور نیز 
در این مراســم ضمن تبریک انتخاب ســردار مؤمنی از ســوی دکتر پزشکیان و نیز 
رأی اعتماد نمایندگان مجلس شــورای اســلامی، رأی بــالای مجلس به همه وزرای 
پیشــنهادی رئیس جمهور را گواه ثبات و اســتحکام نظام جمهوری اســلامی ایران 
دانســت و گفــت: در دوره مدیریت خود در وزارت کشــور به توصیــه اکید رئیس 
جمهور شــهید تلاش کردیم به هیچ وجه وابســتگی های سیاســی را منشــأ انتخاب 
افراد قرار ندهیم و از ســوی دیگر نیز برای تفویض اختیارات بیشــتر به اســتانداران 
تلاش کردیم.مؤمنی وزیر جدید کشــور نیز در این مراســم بــا تاکید بر اینکه امروز 
بیــش از هر زمان دیگری به امنیت، آرامش و وفاق نیاز داریم، تصریح کرد: مجموعه 
بزرگ وزارت کشــور و اســتانداران و فرمانداران می توانند مهم ترین نقش را در این 
زمینه داشــته باشــند. ما اولویت اصلی خود را حفــظ و تأمین کرامت و عزت مردم 
در تمــام زمینه ها می دانیم و به اســتانداران و فرمانداران نیــز تاکید کرده ام که به 
هیــچ وجه اجازه ندهند خدمت رســانی به مردم به هر دلیل متوقف یا کند شــود.در 
پایان این مراســم، رئیس جمهور با اهدای لوح از خدمات وزیر ســابق تکریم و حکم 

مســئولیت وزیر جدید را نیز به وی اعطا کرد.

ســخنگوی وزارت خارجه گفــت: موازنه های راهبردی به ضرر رژیــم جعلی تغییرات 
است. کرده  بنیادین 

بــه گزارش خبرگزاری مهر، »ناصر کنعانی« ســخنگوی وزارت امور خارجه در ایکس 
نوشــت: جنبش حماس گفته که ما پاسخ منحصر به فرد حزب الله علیه چندین اهداف 
حیاتی و اســتراتژیک در عمق رژیم صهیونیستی را تمجید و تبریک می گوئیم، پاسخ 

قاطع حزب الله ثابت کرد که جنایات دشــمن بی پاسخ نمی ماند.
وی گفت: جنبش جهاد اســلامی فلســطین ضمن تبریــک عملیات حزب الله در عمق 
اراضی اشــغالی هم گفته این حملات نشــان داد که دشمن اســرائیلی تنها زبان زور 

می فهمد و فقط با حملات مقاومت و مجاهدان متوقف می شــود.
ســخنگوی وزارت امور خارجه ادامه داد: انصارالله یمن هم گفته ضمن تبریک پاســخ 
حــزب الله لبنان، دســتان و بازوان دلاوران حزب الله را می فشــاریم. پاســخ نیروهای 

مســلح یمن به تجاوز رژیم صهیونیســتی به شهر »الحدیده« نیز در راه است.
کنعانی افزود: رژیم صهیونیســتی شاید بتواند برخی از حقایق را در خصوص عملیات 
حــزب الله لبنان روز اربعیــن کتمان، تحریف و یا سانســور کند، امــا خوب می داند 

کــه واقعیات موجود عوض نخواهند شــد. موازنه های راهبردی بــه ضرر رژیم جعلی 
تغییرات بنیادین کرده اســت. افسانه شکست ناپذیری ارتش رژیم اسرائیل مدتهاست 

است. تبدیل شده  توخالی  به شعاری 
وی بیان کرد: ارتش تروریســتی اســرائیل قدرت هجوم مؤثــر و بازدارنده خود را از 
دســت داده و اکنون باید در برابر ضربات راهبــردی از خود دفاع کند؛ ترس از حال 
و آینده در خانه های ســاکنان سرزمین های اشــغالی لانه کرده است. حملات نظامی 

مقاومت به عمق ســرزمین های اشغالی کشیده شده است.
ســخنگوی وزارت امور خارجــه در تصریح کرد: رژیم اشــغالگر که همواره توســعه 
ســرزمینی را مدنظر داشت، اکنون باید در درون ســرزمین های اشغالی از خود دفاع 
کنــد، اما با وجود حمایت های همه جانبــه حامیان از جمله آمریکا، حتی در برابر یک 
عملیات محدود و مدیریت شــده مقاومت نیز تــوان پیش بینی زمان و مکان حمله و 
قدرت بازدارندگی خود را از دســت داده اســت. گذر زمان به نفع رژیم صهیونیستی 

نیست. آن  و حامیان 

نماینده اسلام آباد غرب در مجلس شورای اسلامی با اشاره به افزایش زائران اربعین حسینی گفت که با توجه به کارهای زیرساختی خوب 
انجام شده زائران در امنیت کامل به کربلا رفته و اکنون در حال برگشت به کشورمان هستند.مجتبی بخشی پور در گفت وگو با ایسنا با 
اشاره به راهپیمایی اربعین اظهار کرد: انصافا امسال مجموعه وزارت کشور و وزارت راه و شهرسازی کارهای زیرساختی خوبی انجام دادند 
و زائران رضایت داشتند.وی با اشاره به بازدید از تعدادی از موکب ها گفت: بازدیدی از تردد زائران اربعین حسینی از مرز خسروی داشتند 
که زائران از خدمات رسانی ابراز رضایت کرده و تردد به خوبی انجام می شد.این عضو مجمع نمایندگان استان کرمانشاه یادآور شد: سال به 
سال به تعداد زائران اربعین حسینی اضافه می شود و شرایط خوبی برای آنها فراهم شده است. توصیه ما این است که زائران در سال های 
آینده بیشتر از مرز خسروی تردد کنند که امکانات مناسبی در آن وجود دارد.بخشی پور با اشاره به افزایش تعداد زائران گفت: مرزها امن بوده و زیرساخت های خوبی فراهم شده که این 

وضعیت درباره مرز خسروی هم وجود دارد. اکنون زائران از عراق و کربلا به ایران برمی گردند که برگشت بخشی از آنها از مرز خسروی است؛ مشکلی وجود ندارد و امنیت برقرار است.

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس با بیان اینکه دغدغه مردم درخصوص حضور زیاد اتباع خارجی در کشور درست 
است، گفت که در همین راستا هم باید مجلس هر چه سریعتر طرح ساماندهی اتباع خارجی را تصویب کند و هم اینکه وزارت کشور نسبت 
به طرد اتباع خارجی غیرقانونی از کشور اقدام کنند.فداحسین مالکی در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: اینکه مردم دغدغه ای درخصوص 
حضور زیاد اتباع خارجی در کشور دارند، موضوع درستی است.وی یادآور شد: بعد از موضوع طالبان و اتفاقات رخ داده در افغانستان و حضور 
خیلی از اتباع در کشور، مسئولان نسبت به این موضوع حساس و نگران شدند؛ موضوعی که سال گذشته در کمیسیون امنیت ملی مطرح و 
تاکید شد که باید هر چه سریع تر طرح ساماندهی اتباع خارجی تعیین تکلیف شود. حتی آن زمان وزارت کشور اقدامات لازم را انجام داد.

وی افزود: همان زمان آقای رئیسی رئیس جمهور فقید هم دستور دادند که اداره کل اتباع در وزارت کشور ارتقا پیدا کند تا دستگاه ها 
هماهنگ باشند لذا مجلس یازدهم و دولت سیزدهم این موضوع را پیگیری می کرد منتها به سرانجامی نرسید.

بخشی پور: زائران اربعین حسینی در امنیت کامل در حال 
برگشت به کشور هستند

مالکی: وزارت کشور هر چه سریع تر نسبت به ساماندهی و 
شناسایی اتباع خارجی اقدام کند

نی: کنعا

موازنه های راهبردی به ضرر رژیم جعلی تغییرات بنیادین کرده اســت
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گزیده خبر بحرانی به اسم برداشت منابع آب زیرزمینی
طبق اطلاعات منابع آب کشــور، بالغ بــر یک میلیون حلقه چاه با 
مصارف مختلف و با میزان برداشت ۴۵ میلیارد مترمکعب در سال در 
کشــور وجود دارد که ۱۵ درصد آن از چاه های غیر مجاز و یا دارای 
اضافه برداشــت از چاه های مجاز است و این موجب تخلیه تجمعی 
حجم ذخیره آبخوان ها تا حدود ۱۵۰ میلیارد مترمکعب شده و سالانه 
حدود ۵ میلیارد مترمکعب بر این مقدار افزوده می شود. این موضوع به 
یکی از بحران های مهم تبدیل شده است.به  گزارش ایسنا، منابع آب 
زیرزمینی در ایران به عنوان یکی از مهم ترین منابع تأمین آب شیرین، 
همواره نقشی حیاتی در تأمین آب شرب، کشاورزی و صنعتی کشور 
ایفا کرده اند. اما طی دهه های اخیر، به دلیل برداشــت های بی رویه و 
مدیریت نادرست منابع آب، وضعیت این منابع به شدت بحرانی شده 
است. در بسیاری از مناطق ایران، به ویژه در مناطق مرکزی و شرقی 

کشور، سطح آب های زیرزمینی به طور مستمر کاهش یافته است.
براساس آمار، برخی از دشت های کشور با افت چند ده متری سطح 
آب مواجه شــده اند. به عنوان مثال، در دشت مشهد، سطح آب های 
زیرزمینی طی دهه های اخیر بیش از ۳۰ متر کاهش یافته است. این 
کاهش سطح آب منجر به ایجاد پدیده های نامطلوبی مانند فرونشست 
زمین شده است که خود تهدیدی جدی برای زیرساخت های شهری 

و روستایی محسوب می شود.برداشت بی رویه و چاه های غیرمجاز
یکی از مهم ترین عوامل تشــدید بحران آب های زیرزمینی در ایران، 
برداشت های بی رویه و حفر چاه های غیرمجاز است. به طور تقریبی، 
بیش از ۳۰۰ هزار چاه غیرمجاز در سراسر کشور وجود دارد که بخش 
بزرگی از این چاه ها بدون هیچ نظارتی در حال برداشت آب هستند. 
این مســئله به ویژه در مناطق کشاورزی که آب عمدتاً برای آبیاری 
محصولات استفاده می شود، شدت بیشــتری دارد.با کاهش سطح 
آب های زیرزمینی، کیفیت آب نیز دچار افت شده، در برخی مناطق، 
به دلیل ورود آب شور به سفره های آب زیرزمینی، مشکل شوری آب 
به وجــود آمده که این موضوع باعث کاهش قابلیت اســتفاده از این 
منابع شده، همچنین، ورود آلودگی های صنعتی و فاضلاب ها به منابع 
آب زیرزمینی، کیفیت این منابع را بیش ازپیش به خطر انداخته است.

 اثرات ناشــی از تغییر اقلیم این پدیده در کشورم ، موجب کاهش 
۱۲ درصدی بارش طی ۲۵ ســال اخیر و به تبع آن ســهم کاهش 

نفوذ آب به سفره های زیرزمینی در حدود ۳ میلیارد متر مکعب در 
سال بوده است.  در این راستا و به عنوان آغازی برای مشارکت همه 
ذینفعان، طرحی به عنوان تعادل بخشی منابع آب زیرزمینی در دهه 
۸۰ تدوین و در ســال ۱۳۹۴ مورد بازنگری قرار گرفت که هدف آن 
جلوگیری از اضافه برداشــت آبخوان ها و جبران کسری آن با آسیب 
شناسی اقدامات گذشته بود. با وجود تمام اقدامات انجام شده، هنوز 
وضعیت آب زیرزمینی با بحران جدی روبروست.در اواخر سال ۱۴۰۲ 
با تجزیه و تحلیل داده های دریافتی از بخش آب و نصب کنتورهای 
فهام روی تمامی چاه های کشاورزی نسبت به دسته بندی مشترکان 
به سه گروه مجاز، پرمصرف و بد مصرف اقدام و با ارسال پیامک هایی 
از سال گذشته اطلاع رسانی به مشترکان از نحوه مدیریت مصرف آب 

در بخش کشاورزی در فرایند مدیریت توامان آب و برق انجام شد.
 دولــت و نهادهای مرتبط طی ســال های اخیــر تلاش هایی برای 
مدیریــت بحران آب هــای زیرزمینی انجام داده  که شــامل نصب 

کنتورهای هوشمند برای کنترل برداشت آب و اعمال محدودیت های 
قانونــی برای حفر چاه های جدید می شــود. کنتورهای هوشــمند 
نقش بســیار مهمی در مدیریت منابع آب زیرزمینی ایفا می کنند و 
می توانند به عنوان یک ابزار کلیدی در مقابله با بحران های ناشــی 
از برداشــت های بی رویه و مدیریت نادرست منابع آب به کار گرفته 
شوند.نقش کنتورهای هوشمند برای مقابله با برداشت های غیر مجاز

 کنتورهای هوشــمند قادرند میزان دقیق آب مصرفی را به صورت 
لحظه ای ثبت و گزارش کنند. این اطلاعات به مسئولان و کشاورزان 
اجــازه می دهد تا مصــرف آب را به طور دقیــق مدیریت کنند و از 
برداشت بی رویه جلوگیری کنند. با داشتن داده های دقیق، می توان به 
سرعت هر گونه افزایش غیرمعمول در مصرف آب را شناسایی و علت 
آن را بررســی کرد.یکی از مشکلات جدی در منابع آب زیرزمینی، 
برداشت های غیرمجاز از چاه ها است. کنتورهای هوشمند می توانند 
با ارائــه اطلاعات دقیق از میزان و زمان برداشــت آب، به نهادهای 

نظارتی کمک کنند تا به سرعت برداشت های غیرمجاز را شناسایی 
و اقدامات لازم را انجــام دهند. این کنتورها همچنین می توانند به 
قطــع خودکار پمپاژ آب در صورت تخطی از حد مجاز کمک کنند.

علاوه بر این با استفاده از داده های کنتورهای هوشمند، کشاورزان و 
مدیران منابع آب می توانند الگوهای مصرف آب را تحلیل کنند و با 
شناسایی نقاط ضعف، بهره وری مصرف آب را افزایش دهند. به عنوان 
مثال، اگر مشــخص شود که در یک مزرعه خاص مصرف آب بیش 
از حد نیاز اســت، می توان روش های آبیاری را بهبود بخشید تا آب 
کمتری مصرف شود.همچنین اطلاعات دقیق و لحظه ای که توسط 
کنتورهای هوشمند ارائه می شود، امکان برنامه ریزی بهتر و دقیق تر 
برای تخصیص منابع آب به بخش های مختلف را فراهم می کند. این 
امر به مدیران منابع آب کمک می کند تا بتوانند توزیع آب را بهینه تر 

کنند و از تنش های آبی در مناطق مختلف کشور جلوگیری کنند.
با کاهش هدررفت آب و بهبود بهره وری، هزینه های مرتبط با پمپاژ 
و مصرف آب نیز کاهش می یابد. این مسئله می تواند به صرفه جویی 
در منابع مالی کمک کرده و امکان سرمایه گذاری در زیرساخت های 
آب را فراهم آورد، همچنین کنتورهای هوشمند به دلیل ثبت دقیق 
اطلاعات مصرف آب، شفافیت بیشتری در مدیریت منابع آب ایجاد 
می کنند. این شفافیت می تواند به اعتمادسازی بین مردم و نهادهای 
دولتی کمک کند و مشارکت عمومی را در مدیریت منابع آب افزایش 
دهد.به طور کلی، کنتورهای هوشمند با فراهم کردن داده های دقیق و 
قابل اعتماد، نقش کلیدی در مدیریت پایدار منابع آب زیرزمینی ایفا 
می کنند. استفاده گسترده از این فناوری می تواند به کاهش بحران 
آب در ایران کمک کرده و گامی مؤثر در جهت حفظ منابع آبی برای 
نسل های آینده باشد. به طور کلی باید گفت علی رغم اقدامات دولت 
طی ســال های اخیر در این حوزه اما همچنبن چالش های متعددی 
وجود دارد که راه کارهایی همچون بهبود کارایی آبیاری در کشاورزی، 
مدیریت تقاضا و کاهش مصرف آب در بخش های مختلف، افزایش 
نظارت و کنترل بر چاه های غیرمجــاز بهره گرفت، مدیریت پایدار 
منابع آب زیرزمینی نیازمند همکاری همه جانبه دولت، مردم و بخش 
خصوصی اســت تا از ادامه روند تخریب این منابع حیاتی جلوگیری 

شود.

رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران ضمن اشاره به برگزاری 
نشســت بزرگ تجاری ایــران و اتحادیه اقتصادی اوراســیا از 
حضور بیش از ۳۰۰ شــرکت ایرانی و پنج کشور عضو اتحادیه 
اقتصادی اوراســیا در این نشست خبر داد.به گزارش ایسنا، به 
نقل از سازمان توســعه تجارت ایران، مهدی ضیغمی با تاکید 
بــر اهمیت برگزاری نشســت بزرگ تجاری ایران و اوراســیا، 
گفت: به نظر می رسد پیش از اجرایی شدن موافقتنامه تجارت 
آزاد برگزاری نشســت بزرگ تجاری ایران و اوراســیا، فرصت 
مغتنمی خواهد بود تا با اســتفاده از این امــکان، زمینه لازم 
برای بهره مندی حداکثری فعالان اقتصادی کشــورمان از این 
موافقتنامه را فراهم آوریم.رئیس کل ســازمان توســعه تجارت 
ایران گفت وگوی بزرگ تجاری اوراسیا و ایران را به عنوان یک 
رویداد تجاری در چارچوب همایش اقتصادی ســالانه اوراسیا 
۲۰۲۴، دانست و افزود: این رویداد توسط کمیسیون اقتصادی 
اوراســیا و با همکاری شورای تجاری اتحادیه اقتصادی اوراسیا 
و نهادهای ذیربط از کشورهای آن اتحادیه و همکاری سازمان 
توســعه تجارت ایران برگزار می شود و شــامل مجموعه ای از 
بحث ها و گفتگوهای کاربردی و با هدف تقویت و توسعه بیشتر 
همکاری های تجاری و اقتصادی دوجانبه بین کشــورهای عضو 
اتحادیه اقتصادی اوراســیا و ایران است.وی با اشاره به حضور 
مقامات عالی رتبه و ســخنرانی  آنها در نشســت های اصلی این 
رویداد تجاری، ادامه داد: این رویداد شــامل بخش گفت وگوی 
تجاری  به عنوان نشست کلیدی با حضور نمایندگان نهادهای 
دولتــی، انجمن های تجاری و شــرکت های بزرگ کشــورهای 
عضو اتحادیه اوراســیا و ایران اســت. همچنین چهار میزگرد 
با حضور نمایندگان شــرکت ها و موسســات تخصصی اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا و ایران در خصوص موضوعات مربوط  ارتقای 
حجم تجارت و ســرمایه گذاری متقابل، لجستیک، اتصال حمل 

و نقــل در کریدور شــمال- جنــوب، همــکاری در صنعت و 
کشــاورزی، امنیت غذایی؛ مسائل تسویه حساب های متقابل؛ و 
همینطور نشســت های B۲B حضوری و آنلاین برای شرکت ها 
و بخش های خصوصی کشــورمان و کشــورهای عضو اتحادیه 
اقتصادی اوراســیا برنامه ریزی شده است.همچنین ضیغمی در 
ادامه از توســعه ســطح همکاری های اقتصادی و تجاری ایران 
با کشــورهای عضو این اتحادیه بعد از انعقــاد موافقتنامه های 
تجــاری خبر داد و افــزود: اجرای موافقتنامه موقت تشــکیل 
منطقه تجارت آزاد بین ایران و اتحادیه اقتصادی اوراســیا، از 
ســال ۱۳۹۸، به این سو حجم تجارت فیمابین را بیش از ۲.۵ 

برابــر افزایش داد و همچنین صادرات ایران به این اتحادیه نیز 
در این مدت بیش از ۱۳۸ درصد رشــد کرد.بــه گفته معاون 
وزیــر صمت؛ موافقتنامــه موقت اولین مرحلــه از همگرایی و 
همــکاری تجــاری بین ج. ا ایران و این اتحادیه اســت که در 
واقع ماهیت ترجیحی دارد و محدود به ۸۰۰ قلم کالا می شود.

ضیغمــی با بیان اینکه پس از گذشــت یک ســال از اجرایی 
شــدن موافقتنامه موقت، مذاکرات برای انعقاد یک موافقتنامه 
تجارت آزاد با شمول نزدیک ۹۰ درصد کل کالاها برای حذف 
کامــل تعرفه های گمرکی آغاز شــده اســت، تصریح کرد: این 
موافقتنامــه پس از طی یک فرایند مذاکراتی زمان بر در نهایت 

در دی ماه ســال گذشــته ۱۴۰۲ به امضــای مقامات طرفین 
رســید وهم اکنون فرایند قانونی تصویب را جهت رســیدن به 
مرحله اجرایی شــدن طی می کند.رئیس کل ســازمان توسعه 
تجارت ایــران در پایان تصریــح کرد: پیش بینی می شــود با 
اجرایی شــدن این موافقتنامه و دسترسی کشور به بازار بزرگ 
۱۸۳ میلیونی اوراســیا که بیش از ۳۰۰ میلیارد دلار واردات از 
جهان، دارد حجم تجارت فیمابین و صادرات کشورمان جهش 
قابل توجهــی را تجربه کنــد؛ البته این مهم با زمینه ســازی 
و ایجــاد ارتبــاط موثــر و شــناخت کافــی صادرکنندگان و 

تولیدکنندگان ایران با بازار آن اتحادیه محقق می شــود.

گروهی از محققان یکی از شــرکت های مســتقر در مرکز رشد دانشــگاه سهند تبریز با 
استفاده از ممبرین های نانو ســاختار سیستم پرتابل برای تصفیه آب و تامین آب شرب 
در مناطق روســتایی و دورافتاده را به تولید رساندند.علی اکبر بابالو، رئیس هیات عامل 
این شــرکت فناور مستقر در مرکز رشد دانشگاه سهند تبریز در گفت وگو با ایسنا، گفت: 
سیســتم های تصفیه آب از زمینه های تحقیقاتی این شرکت است؛ چرا که درباره مساله 
آب شــرب در حوزه خانگی به ویژه در مناطق روســتایی و دور افتاده معضلاتی در حوزه 
آلودگی آب وجود دارد.وی افزود: ما برای رفع این چالش سیستم های پرتابلی را طراحی 
کردیم که می تواند برای تصفیه آب مورد استفاده قرار گیرد.بابالو خاطر نشان کرد: در این 
سیستم ها با استفاده از ممبرین های نانو ساختار می توان انواع آلودگی های میکروبی را از 
آب حذف کرد و آب تصفیه شــده را به مصرف کنندگان ارائه داد.رئیس هیات عامل این 
شــرکت فناور، اضافه کرد: این محصول کاهش مصرف آب معدنی و به دنبال آن افزایش 

زباله های پلاستیکی را به حداقل خواهد رساند.وی با اشاره به عملکرد این سیستم تصفیه 
پرتابل، یادآور شــد: این سیســتم یک سیستم خانگی است و در جاهایی که آب شیرین 
در دسترس اســت، نیازی به تصفیه چند مرحله ای آب وجود ندارد، چون موجب حذف 
املاح مفید آب می شــود.بابالو خاطر نشان کرد: این سیســتم با دو مرحله تصفیه اقدام 
بــه حذف آلاینده های آب می کند؛ به ایــن صورت که در مرحله اول بو و طعم بد حذف 
می شــود و در مرحله دوم با استفاده از غشاهای سرامیکی، آلودگی های میکروبی آب را 
حذف خواهد کرد.به گفته وی، این محصول دارای تاییدیه از شرکت آب و فاضلاب کشور 
و آزمایشگاه های میکروبیولوژی دانشــگاه تهران است. وی افزود: علاوه بر اینها ممبرین 
استفاده شــده در این سیستم هیچ هدر رفت آب راندارد و کلیه آب را تصفیه می کند و 

ممبرین این سیستم قابل شست و شو و استفاده مجدد است.

رفع ناترازی انرژی تنها با توسعه 
سرمایه گذاری

یک کارشــناس حوزه انرژی گفت: تنها راه رفع ناترازی انرژی توسعه سرمایه گذاری 
در صنعت نفت اســت، برای این کار نیز لازم است شرایط فراهم شود تا شاهد ورود 
شرکت های بین المللی به صنعت نفت باشیم.نرسی قربان در گفت وگو با ایسنا، با اشاره 
به اقدامات و برنامه هایی که بایــد در دولت چهاردهم و در صنعت نفت رقم بخورد، 
اظهــار کــرد:  در صنعت نفت با چالش هایی همچون ناتــرازی انرژی در بخش های 
بنزین، گازوئیل و گاز روبرو هســتیم که باید برطرف شود، برای این موضوع یا تولید 
بایــد افزایش پیدا کند و یا اینکــه با افزایش قیمت میزان مصرف و قاچاق را کاهش 
دهیــم، البته در مــورد گاز قاچاق وجود ندارد.وی با بیان اینکه این کارها مســتلزم 
ســرمایه گذاری و رسیدن به تکنولوژی های روز اســت، اگر بخواهیم تولید بنزین از 
پالایشــگاه ها را افزایش دهیم نیاز به تکنولوژی های جدید و یا حضور شــرکت های 
خارجی هستیم، گفت: اگر بخواهیم تولید گاز را افزایش دهیم نیز نیازمند سرمایه بالا 
و تکنولوژی هســتیم.این کارشناس حوزه انرژی با تاکید بر اینکه تحقق این مسایل 
نیازمند توسعه تعامل های بین المللی است، گفت: آنطور که در دولت قبل نیز مطرح 
شد ۲۵۰ میلیارد دلار نیازمند سرمایه گذاری در صنعت نفت و گاز برای احیا هستیم، 
تا کنون این موضوع محقق نشــده و اکنون احتمالا بیش از این رقم نیاز هستیم.به 
گفته قربان اگر شرایط به گونه ای پیش برود که شرکت های بزرگ بین المللی حاضر 
شــوند در پروژه های ما سرمایه گذاری کنند، این کار شدنی است، در غیر این صورت 
بودجه های موجود در داخل کفاف این کار را نمی دهد.وی با اشــاره به شرایط فعلی 
صنعت نفت، گفت: اکنون ناترازی دامن گیر صنعت نفت بوده، در فصل تابســتان نیز 
ناترازی گاز به سمت برق می رود، رفع این ناترازی ها مستلزم سرمایه گذاری است، باید 
نیروگاه های جدید خورشــیدی و یا گازی تولید شــود، باید به این موضوع نیز توجه 
داشت که وارد مدار شدن یک نیروگاه نیز نیازمند گذر زمان سه تا چهار سال است.

مدیر باغبانی استان:

امسال ۴۵۰۰ تن »زیتون« در باغات 
کرمانشاه تولید می شود

ایسنا/کرمانشــاه مدیر باغبانی سازمان جهاد کشاورزی استان کرمانشاه با اشاره به آغاز 
برداشت زیتون از باغات استان، گفت: برآورد می شود امسال ۴۵۰۰ تن زیتون از باغات 
اســتان تولید شــود.رحمان فیض قربانی در گفت و گو با خبرنگار ایسنا، سطح باغات 
زیتون اســتان کرمانشــاه را بیش از هزار هکتار اعلام کــرد و افزود: حدود ۹۵ درصد 
باغات زیتون اســتان بارور هســتند و درصد بســیار کمی هنوز نهال بوده و به مرحله 

باروری نرسیده اند.
فیض قربانی با بیان اینکه امســال خوشبختانه وضعیت باغات زیتون استان با توجه به 
بارندگی های مناســب و اقدامات به زراعی صورت گرفته در سطح باغات خوب است، 
گفت: برآورد می شــود امســال حدود ۴۵۰۰ تن زیتون در اســتان تولید شود. مدیر 
باغبانی ســازمان جهاد کشاورزی استان کرمانشــاه با بیان اینکه سال گذشته شاهد 
افت تولید باغات زیتون اســتان به دلیل خشکسالی بودیم، تصریح کرد: سال گذشته 
در حالی که پیش بینی شــده بود حدود چهار هزار تن زیتون در اســتان تولید شود، 
در نهایت تولید زیتون اســتان از سه هزار تن بیشتر نشد.فیض قربانی در ادامه با بیان 
اینکه در شهرستان های مناطق گرمسیر و نیمه گرمسیر استان باغ زیتون داریم، گفت: 
بیشــترین باغات زیتون استان کرمانشاه در شهرستان دالاهو و در منطقه ریجاب قرار 
دارد. وی ادامه داد: بعد از شهرستان دالاهو که نیمی از باغات زیتون استان را به خود 
اختصاص داده، در شهرســتان های ســرپلذهاب، ثلاث باباجانی، گیلانغرب، جوانرود و 
روانســر هم کم و بیش بــاغ زیتون داریم.وی با بیان اینکه عمــده ارقام باغات زیتون 
استان کرمانشاه شامل ارقام زرد، کنســروالیا و مانزانیلا هستند، یادآور شد: این ارقام 
جزو ارقام با کیفیت بوده و یتون تولیدی در باغات استان در بازارهای کشوری شناخته 
شده اســت. فیض قربانی با بیان اینکه بین ســه تا پنج درصد زیتون کشور در استان 
کرمانشــاه تولید می شــود، گفت: در صورت تحقق پیش بینی تولید، احتمالا امســال 
هفتمین تولیدکننده زیتون کشور خواهیم بود.وی در ادامه با بیان اینکه عمده زیتون 
تولیدی در اســتان کرمانشاه در دو کارخانه فرآوری و واحدهای فرآوری سنتی داخل 
اســتان فرآوری می شود، گفت: بخشــی از تولیدات استان هم برای فرآوری به رودبار، 
قزوین و استان های شمالی فرستاده می شــود.فیض قربانی با بیان اینکه زیتون به دو 
شکل کنســروی و روغنی در استان برداشت می شــود، اظهار کرد: امسال پیش بینی 
می شود بیش از ۵۰ درصد زیتون تولیدی در استان به صورت کنسروی برداشت شود.

وی با بیان اینکه برداشــت زیتون کنسروی در باغات استان آغاز شده، گفت: برداشت 
زیتون کنســروی تا حدود یک ماه ادامه خواهد داشت. وی یاداور شد: برداشت زیتون 
روغنی از باغات زیتون اســتان هم از نیمه دوم آبان شــروع و تا یک ماه ادامه خواهد 

داشت.

گمرک اعلام کرد

صادرات محصولات فولادی ۲.۶ 
میلیون دلار رسید

گمــرک ایران اعلام کرد: صادرات محصــولات فولادی و مصنوعات آن در پنج ماهه 
ســال جاری به دو میلیارد و ۵۶۶ میلیون دلار رسید.به گزارش ایسنا، گمرک ایران 
طی گزارشــی اعلام کرد: صادرات محصــولات فولادی و مصنوعات آن در پنج ماهه 
سال جاری به دو میلیارد و ۵۶۶ میلیون دلار رسید و میزان وزنی صادرات محصولات 
فولادی و مصنوعات آن چهار میلیون و ۹۷۹ هزار تن بوده است.طبق این گزارش در 
خصــوص عمده ترین اقلام صادراتی در گروه کالایی محصولات فولادی و مصنوعات 
آن در پنج ماهه ۱۴۰۳ اعلام می شــود شــمش از آهن و فولاد با ۶۵۱ میلیون دلار، 
میلگرد بــا ۴۵۵ میلیون دلار، ورق فولادی ۲۱۰ میلیــون دلار، لوله یا پروفیل های 
توخالــی از فولاد ۱۴۰ میلیون دلار و محصــولات نیمه تمام از آهن یا فولاد با ۱۳۵ 
میلیون دلار عمده ترین اقلام صادراتی در گروه محصولات فولادی و مصنوعات آن را 
داشتند.گفتنی است؛ در مدت یادشده پنج قلم فوق الذکر در مجموع ۱.۶ میلیارد دلار 

از ارزش کل صادرات محصولات فولادی و مصنوعات آن را به خود اختصاص دادند.

ایسنا/خوزســتان معاون بهره برداری شرکت برق منطقه ای خوزستان از پایدارسازی و ترمیم فونداسیون ۲ دکل فرسوده خطوط 
انتقال برق این شرکت خبر داد.علی اصغرخدامراد منگری در گفت و گو با ایسنا اظهار کرد: با توجه به فرسودگی و قدمت شبکه 
انتقال برق خوزســتان، عملیات پایدارسازی ۲ دکل از خطوط ۱۳۲ کیلوولت امیدیه  - مارون و بهبهان  - امیدیه، انجام و به پایان 
رسید.وی افزود: این اقدامات پایدارسازی شامل بریدن درختان، علف چینی، جاده سازی و محوطه سازی دکل، ترمیم فونداسیون، 

احداث دیوار سنگی حفاظتی، سکوسازی دکل و ... بوده است.
معاون بهره برداری شرکت برق منطقه ای خوزستان با بیان اینکه ارزش سرمایه گذاری این ۲ پروژه ۲۶ میلیارد ریال بوده است، 
عنوان کرد: ارتقاء پایداری شبکه ناشی از رفع خطر سقوط احتمالی دکل با توجه به آب شستگی سکو و محوطه اطراف دکل ها 
و سهولت عملیات تعمیر و نگهداری با توجه به سکوسازی، جاده سازی و رفع موانع موجود، اهداف بهره برداری از این پروژه بوده 
است.شرکت برق منطقه ای خوزستان مسئولیت تامین و انتقال برق در ۲ استان خوزستان و کهگیلویه و بویراحمد را بر عهده دارد

جمهوری آذربایجان امسال صادرات گاز خود را بیش از ۱۰ درصد افزایش می دهد اما در اجرای تعهد برای دو برابر کردن صادرات به اتحادیه 
اروپا تا سال ۲۰۲۷، با چالش هایی روبروست.به گزارش ایسنا، جمهوری آذربایجان امسال به هدف تعیین شده برای صادرات گاز طبیعی دست 
پیدا می کند اما باکو هنوز راه درازی در پیش دارد تا موفق شــود به تعهدات صادرات بلندپروازانه خود برای سال ۲۰۲۷ عمل کند.الهام علی 
اف، رئیس جمهور جمهوری آذربایجان، در یک کنفرانس سیاســی در انگلیس در ژوئیه، با معرفی آذربایجان به عنوان یک »تامین کننده قابل 
اعتماد«، اعلام کرد پیش بینی می شــود حجم صادرات ســالانه این کشور برای سال میلادی جاری بیش از ۱۰ درصد نسبت به کل صادرات 
سال ۲۰۲۲ افزایش یابد و به حدود ۱۳ میلیارد متر مکعب برسد.اگر آذربایجان به این هدف صادراتی دست پیدا کند، اولین باری خواهد بود 
که این کشور، بیش از نیمی از صادرات گاز خود را به اروپا ارسال می کند.تولید گاز جمهوری آذربایجان در هفت ماه اول سال میلادی جاری، 
در مجموع، به ۲۹.۵ میلیارد مترمکعب رسید که ۴.۶ درصد نسبت مدت مشابه سال قبل افزایش داشت. مجموع صادرات در مدت مذکور، با 

۵.۷ درصد افزایش، به ۱۴.۷ میلیارد مترمکعب رسید که اندکی بیش از نیمی از آن )۷.۸ میلیارد مترمکعب(، به اروپا ارسال شد. در حالی که رشد صادرات این جمهوری سابق شوروی 
قوی است، حجم کلی، هنوز بسیار کمتر از سطحی است که آذربایجان برای تحقق وعده دو برابر کردن صادرات گاز خود به اروپا به ۲۰ میلیارد متر مکعب در سال تا پایان سال ۲۰۲۷، 

نیاز دارد. به عبارت دیگر، باکو باید ظرف مدت بیش از سه سال، حجم صادرات خود را بیش از ۵۰ درصد افزایش دهد.

پایدارسازی ۲ دکل  فرسوده  خطوط انتقال برق در 
خوزستان

آذربایجان به صادرات ۲ برابری گاز به اروپا عمل می کند؟

کاهش زباله های پلاستیکی با سیستم تصفیه آب پرتابل ایران ساخت

رئیس کل سازمان توسعه تجارت خبر داد

حضور ۳۰۰ شرکت ایرانی در نشست تجاری ایران و اوراسیا
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آژانــس فضایــی اروپا)ESA( با شــرکت های ایربــاس و وویجر 
اســپیس توافقنامه ای امضا کرده است که به ما نگاهی اجمالی 
به اکتشــاف و بهره برداری فضایی پس از بازنشســتگی ایستگاه 
فضایی بین المللــی)ISS( می دهد.به گزارش ایســنا و به نقل از 
نیو اطلس، قرار است ایســتگاه فضایی بین المللی)ISS( در سال 
۲۰۳۰ از رده خــارج شــود و مدت کوتاهی پــس از آن از مدار 
خارج شــود. بیست و پنج سال پیش، اولین ماژول این ایستگاه 
در مدار زمین قرار گرفت و از آن زمان تاکنون به یک غول ۱۰۰ 
تنی تبدیل شده که ســنگ بنای پروژه های فضانوردی در مدار 
زمین شــده است.در حالی که روسیه برای خروج از این شراکت 
بین المللی آماده می شــود و ساختار ایستگاه فضایی بین المللی 
به مرور فرســوده و به زودی ناامن می شــود، قدرت های دنیا در 
فکر راه اندازی ایســتگاه های فضایی خود هســتند. با این حال، 
این پایان عمر ایستگاه فضایی بین المللی نیست، بلکه برعکس، 
کشــورها و پیمانکاران خصوصی در سراســر جهــان در حال 
برنامه ریزی برای جایگزینی ایستگاه فضایی بین المللی هستند. 
آن هم نه با یک نســخه جدید و بهبود یافته، بلکه با ناوگانی از 
ایستگاه های کوچکتر که توسط مجموعه ای از سازمان های دولتی 
و خصوصی اداره می شــوند.اکنون این یادداشت تفاهم سه جانبه 
جدید)MoU( که توسط شرکای فراآتلانتیک در اجلاس فضایی 
آژانس فضایی اروپا در سِــویل امضا شد، نشان می دهد که این 
ایستگاه های جدید چگونه خواهند بود و چگونه کار خواهند کرد.
این تفاهم نامه نحوه توسعه فناوری را برای ماموریت های آینده 
در مدار پایین زمین نشان می دهد.نقطه مرکزی این تفاهم نامه، 
راه اندازی ایستگاه فضایی اســتارلب)Starlab( است که پایگاهی 
بسیار کوچکتر از ایســتگاه فضایی بین المللی خواهد بود، اما از 
یک نسل از پیشــرفت های فنی برخوردار خواهد بود.از تصاویر 
منتشر شده به نظر می رسد که شامل یک ماژول زیستگاه بزرگ 
با اسکله های فضاپیما و سیســتم های اتصال)داکینگ( جهانی 
اســت. این چیزی شبیه به یک ماژول خدماتی با مناطقی برای 
ایمن سازی تجهیزات و آزمایشات و همچنین یک بازوی رباتیک 
است. همچنین عقب آن یک ماژول با رانشگرهایی برای نگهداری 
ایســتگاه در مدار و نیرو دادن به آرایه های خورشیدی قرار دارد.
در نهایت، این شــرکا قصد دارند یک اکوسیســتم کامل شبیه 
به ناســا ایجاد کنند که می تواند تمام زیرساخت های مورد نیاز 
برای پشتیبانی از چنین پایگاه مداری را مدیریت کند، از جمله 
فضاپیماهایی که می توانند محموله ها و خدمه را به و از ایستگاه 
برای مشــتریان دولتی و تجاری حمــل کنند.مت کوتا، رئیس 
شرکت وویجر اســپیس گفت: این توافق با آژانس فضایی اروپا 
حیاتی است، زیرا ما به تقویت همکاری های بین المللی در حوزه 
فضایی و حرکت به سمت جانشینی ایستگاه فضایی بین المللی 
با استارلب ادامه می دهیم.وی افزود: ما مشتاقانه منتظر همکاری 
با ایرباس و آژانس فضایی اروپا هســتیم تا ردپای اروپا در فضا را 
گســترش دهیم و اطمینان حاصل کنیم که آنها در نسل جدید 

اکتشافات تجاری فضایی پیشرو باقی می مانند.

آمریکا و چین به دنبال ممنوعیت 
استفاده از هوش مصنوعی در تسلیحات

آمریکا و چین، به دنبال دســتیابی به توافقی هســتند تا با 
محدود کردن فناوری هوش مصنوعی، آن را بیشــتر به نفع 
بشریت تغییر دهند.به گزارش ایسنا و به نقل از آی ای، روسای 
جمهور دو کشور آمریکا و چین، جو بایدن و شی جین پینگ 
در آستانه ممنوعیت استفاده از هوش مصنوعی در تسلیحات 
خودکار هستند.دیدار روسای جمهور دو کشور که در حاشیه 
نشســت همکاری اقتصادی آســیا و اقیانوســیه)APEC( در 
سانفرانسیســکو انجام خواهد شد، اولین گفتگوی رو در روی 
رهبران این دو کشور طی یک سال اخیر خواهد بود.هدف از 
این مذاکرات، ایجاد فرصتی برای بایدن و شی جین پینگ است 
تا نه تنها در مورد مســائل دوجانبه کشورها بلکه نگرانی های 

گسترده تر جهانی بحث کنند.

آژانس فضایی اروپا در 
فکر ساخت یک ایستگاه 

فضایی است

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

اتصال قدیم و جدید !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو 9X8 ساخته خواهد شد؟

یکی از خبرسازترین خودروهای چند سال اخیر مسابقات لمان را می توان پژو ۹X8 دانست. از همان زمان معرفی این خودرو شایعاتی درباره 
احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است. زمانی که قوانین جدید مسابقات لمان 
برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در پیست به وجود آمد. همین امر 
باعث ایجاد شایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X8 شد اما چنین چیزی رخ نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق 
قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X8 با 

پلاک شخصی وجود داشته باشد.

ستاره النصر در راه بازگشت به فوتبال اروپا
ستاره سنگالی النصر از وضعیت خود در این تیم راضی نیست و قصد دارد که به فوتبال اروپا برگردد.به گزارش ایسنا، سادیو مانه یکی از خریدهای 
بزرگ لیگ عربستان در تابستان سال قبل بود.مانه تصمیم گرفت که از بایرن مونیخ جدا شود تا پیراهن النصر را برتن کند اما نتوانسته در این تیم 
انتظارات را برآورده کند به طوری که حتی برای مقطعی با هواداران تیم عربســتانی به مشــکل خورد و کریستیانو رونالدو برای برطرف کردن این 
مشکل واسطه شد.به نوشته سایت عربی کوره، سادیو مانه از وضعیت خود در  النصر راضی نیست و به بازگشت به فوتبال قاره سبز می اندیشد.این 
بازیکن ســنگالی با النصر تا ســال ۲۰۲۶ قرارداد دارد و این نشان می دهد برای جدایی از النصر و بازگشت به فوتبال قاره سبز نیاز به اجازه باشگاه 

عربستانی دارد.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب منظر پریده رنگ تپه ها
منظــر پریده رنــگ تپه ها چهارمین کتــاب از کازوئو ایشــی گورو 
نویسندهٔ انگلیسی-ژاپنی است که در کافه بوک به بررسی و معرفی 
آن می پردازیم. ایشی گورو در 8 نوامبر ۱۹۵۴ در ناکازاکی ژاپن به دنیا 
آمد و خانواده اش وقتی او پنج ساله بود به انگلستان مهاجرت کردند، 
به همین دلیل تمام آثار ایشــی گورو به زبان انگلیسی منتشر شده 
اســت. رمان حاضر داستانِ زنی به نام اتسکو است که سال هاست از 
ژاپن به انگلیس مهاجرت کرده. بعد از مدتی دخترش کیکو خودش 
را دار زده، و حالا، اتســکو در سالمرگِ دخترش، خاطره هایی دور و 
مبهم را از دوره ای که در ژاپن با دوستی آشنا شده به خاطر می آورد. 
دوستی که داستان آشنای  اش را برای ما تعریف می کند ساچیکو نام 
دارد، که مدتی با دخترش ماریکو به ژاپن رفته و در همسایگی اتسکو 
زندگی کرده است. این، پیرنگِ کلیِ داستان کتاب منظر پریده رنگ 
تپه ها اســت. لایه سطحی آن، و ماجرایی که ما دنبال می کنیم و به 
نظر ســاده می آید. اما می توانید تصور کنید چطور تمام این داستان 
خطی دچار پیچیدگی می شود وقتی بدانیم که با یک راوی غیرقابل اعتماد روبه روییم کسی که خودش اظهار می کند چیزهایی 
که به یادش می آیند، آنقدر مبهم اند که شاید اصلا اتفاق نیفتاده باشند! یا شاید در به خاطر آوردنِ وقایع، دچار اشتباه شده و 
یا حتی شاید دیوانه است و دارد دروغ می گوید! ما مشخصاً با داستانی روانکاوانه روبه روییم. جایی که در آن، هویت دچار از هم 
گسیختگی می شود، انسان از قبول و پذیرشِ بارِ مسئولیت شانه خالی می کند، و خلقِ حضورِ دیگری، آن سایه ای می شود که 
شخص می تواند با تمام تاریکی های ناپذیرفتنی وجودش پشت آن پنهان شود. چرا می گویم در داستان کتاب منظر پریده رنگ 
تپه ها ما شاهدِ نوعی هذیانِ خودساخته ایم؟ چرا که خیلی از مسائل به طرز عجیبی مرموز و غیرقابل پذیرش اند. در خاطره هایی 
که اتسکو تعریف می کند، ساچیکو زن هنجارگریزی است که فارغ از عرف معمول، می خواهد از ژاپن به امریکا برود و به تنهایی 
زندگی کند. او رفتار و رابطه بسیار بدی با دخترش ماریکو دارد. و می خواهد دخترش را علی رغم خواسته اش، به زور با خود 
ببرد. و این در حالی است که سرنوشتِ اتسکو با دخترش هم دقیقا به همین شکل بوده و احساس می کند به خاطر تصمیم 

اشتباه او به مهاجرت بوده که دخترش دیوانه و افسرده شده و درنهایت خودش را حلق آویز کرده است.

کریستوفر نولان
کریستوفر ادوارد نولان CBE )انگلیسی: Christopher Edward Nolan؛ 
زادهٔ ۳۰ ژوئیهٔ ۱۹۷۰( فیلم ساز اهل بریتانیا و آمریکا است. او بابت 
ساخت بلاکباســتر های هالیوودی با داستان گویی پیچیده مشهور 
است و فیلم سازی پیشــتاز در قرن بیست و یکم به شمار می رود؛ 
فیلم های او بیش از ۵ میلیارد دلار در جهان فروش داشته اســت. 
نولان دریافت کنندهٔ افتخارات متعددی اســت و نامزد پنج جایزهٔ 
اســکار، پنج جایزهٔ بفتا و شش جایزهٔ گلدن گلوب بوده است. او در 
۲۰۱۵ از ســوی مجلهٔ تایم، یکی از ۱۰۰ شخص تأثیرگذار جهان 
نام گرفت و در ۲۰۱۹، به پاس مشارکت هایش در سینما، به عنوان 
افتخاری فرماندهٔ والامقام امپراتوری بریتانیا دســت یافت.نولان از 
جوانی به فیلم ســازی علاقه داشــت. او پــس از تحصیل ادبیات 
انگلیسی در کالج دانشگاهی لندن، نخستین فیلم بلندش، تعقیب 
)۱۹۹8(، را کارگردانــی کرد. نولان با دومیــن فیلمش، یادگاری 
)۲۰۰۰(، که برای آن نامزد اســکار بهترین فیلم نامه غیراقتباســی شد، شــهرت جهانی پیدا کرد. او با ساخت بی خوابی 
)۲۰۰۲( از فیلم ســازی مستقل به فیلم سازی استودیویی روی آورد و با ساخت سه گانهٔ شوالیهٔ تاریکی )۲۰۰۵–۲۰۱۲(، 
پرســتیژ )۲۰۰۶( و سرآغاز )۲۰۱۰( به موفقیت تجاری و هنری بیشتری دست یافت. آخرین مورد نامزد دریافت هشت 
جایزهٔ اسکار از جمله جوایز بهترین فیلم و بهترین فیلم نامه شد. این موفقیت ها با میان ستاره ای )۲۰۱۴(، دانکرک )۲۰۱۷( 
و انگاشــته )۲۰۲۰( ادامه یافت. او برای دانکرک نامزد اسکار بهترین کارگردانی و بهترین فیلم شد.آثار نولان، مرتب، در 
فهرست هایی از بهترین فیلم های قرن بیست و یکم قرار می گیرند. این آثار معمولاً هستی گرایانه و معرفت شناسانه به شمار 
می روند. در حالی که فیلم هایش با دیدگاهی متافیزیکی همراه اســت، به اصول اخلاقی بشــر، ســاختار زمان و ماهیت 
انعطاف پذیر حافظه و هویت شخصی می پردازند.]۱[]۲[]۳[ آثار او با تصاویر و مفاهیم برگرفته از ریاضیات، ساختار روایی 
نامتعارف، جلوه های ویژه حقیقی، مناظر صوتی تجربی، تصویربرداری با قطع بزرگ و چشم اندازهای ماتریالیستی تلفیق 
شده اســت.]۴[]۵[]۶[]۷[ او چند فیلم با هم کاری برادرش، جاناتان نولان، نویســندگی کرده و با همسرش، اما توماس، 

کمپانی تولیدی سینکاپی فیلمز را اداره می کند.

فرهنگ

»در انتظار گودو« در »برادوی«
اجرای نمایشنامه مشهور ساموئل بکت، »در انتظار 
گودو« با بازی مایکل شانون و پل اسپارکس در مرکز 
پولونسکی شکســپیر از روز چهارم نوامبر )دوازدهم 
آبان( آغاز شــد.به گزارش ایران تئاتر، پس از ســه 
ســال انتظار، بالاخره یکی از بنام ترین و پراجراترین 
نمایشنامه های جهان، با بازی دو بازیگر کارا و مشهور 
روی صحنــه رفت.قرار بود »در انتظــار گودو« ماه 
مارس )فروردین-اردیبهشت( سال ۲۰۲۰ اجرا شود 
اما به دلیــل پاندمی اجرای این اثر به تاخیر افتاد تا 
این که سرانجام و پس از سه سال انتظار از روز چهارم 
نوامبر )۱۳ آبان( اجرای نمایش در مرکز پولونسکی 
شکســپیر بروکلین آغاز شــد و تا ســوم دسامبر 
)دوازدهم آذر( در این مرکز روی صحنه است.آرین آربوس کارگردان »در انتظار گودو« است که 
داســتان استراگون و ولادیمیر را روایت می کند؛ دو مرد به ظاهر فقیر که چشم به راه شخصی 
به نام گودو هســتند، شخصی که قول داده بیاید اما هرگز آفتابی نمی شود.مایکل شانون نقش 
اســتراگون و پل اسپارکس نقش ولادیمیر را روی صحنه اجرا می کنند.آجای نیدو نقش پوزو و 
جف بیهل نقش لاکی را بازی می کنند. توسن فرانسوا باتیست در نقش پسربچه ظاهر می شود. 
دراماتورژی »در انتظار گودو« را جاناتان کلب بر عهده دارد.مایکل شانون بازیگر سینما، تئاتر و 
تلویزیون است و در کارنامه بازیگری او حضور در فیلم هایی مانند »جاده انقلابی«، »پرل هاربر«، 
»۹۹ خانه«، »شکل آب«، »آمستردام«، »فلش« و سریال هایی مانند »نه غریبه کامل« به چشم 
می خورد.پل اسپارکس هم بیشتر با حضور در ســریال هایی مانند »امپراتوری بوردواک«، »آن 

شب« و »خانه پوشالی« شناخته می شود.

ضیافت تئاتری با نقش آفرینی مایکل 
شانون و پل اسپارکس

سه شنبه 6 شهریور 1403  22 صفر 1446  27 آگوست 2024

4

سرمربی سوئدی سابق تیم ملی فوتبال انگلیس بعد از یک دوره بیماری در ۷۶ سالگی درگذشت.به گزارش ایسنا، سون گوران اریکسون، اولین سرمربی 
خارجی تاریخ تیم ملی فوتبال انگلیس، در ۷۶ سالگی درگذشت. اریکسون مبتلا به سرطان لوزالمعده بود و در ابتدای سال جاری میلادی فاش کرد که تنها 
یک سال دیگر زنده خواهد بود.خانواده او در بیانیه ای اعلام کردند: »سون گوران اریکسون پس از یک بیماری طولانی صبح امروز در کنار خانواده درگذشت.«

او سال ۲۰۰۱ اولین سرمربی خارجی تاریخ فوتبال انگلیس شد و هدایت ستاره هایی چون دیوید بکام، استیون جرارد، وین رونی و فرانک لمپارد را به عهده 
گرفت. او در طول دوران حرفه ای اش، هدایت باشگاه های مطرح اروپایی مانند بنفیکا، رم، فیورنتینا، سمپدوریا و لاتزیو را بر عهده داشت.اریکسون پس از جام 
جهانی ۲۰۰۶ از هدایت انگلیس کنار رفت و در ادامه هدایت مکزیک، ساحل عاج و همچنین باشگاه های انگلیسی منچسترسیتی و لسترسیتی را نیز عهده دار 
بود. او فوریه ۲۰۲۳ به دلیل مشکلات سلامتی از سمت مدیر ورزشی باشگاه کارلشتاد سوئد کنار رفت. او پس از اعلام تشخیص سرطانش به آرزوی همیشگی 

خود رسید و در یک مسابقه خیریه مقابل آژاکس در آنفیلد هدایت لیورپول را بر عهده گرفت.

اریکسون درگذشت

ورزشی

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی، صبح ایران
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱۲ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴۰۲ بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴۰۲ تاکنون تنها ۲۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X8 دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X8 شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X8 با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹۰8 برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹88 فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ۲ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]۲برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )۲۰۰۲(، پنجاه قرار اول )۲۰۰۴(، کلیک )۲۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)۲۰۰8(، قصه های وقت خواب )۲۰۰8(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹۰ تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ۲۰۲۲ دارایی خالص تخمینی ۴8۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳۵۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ۲ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ۲- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰۵۲۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۵۱8 و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۴۱8 جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ۲ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد
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